
Inbreng CDA begroting 2018 
Fractievoorzitter Chris Westerlaken 
Provinciale Statenvergadering 6 november 2017 
 
Onlangs is een onderzoek van Rabobank en Universiteit Utrecht gepubliceerd naar het “menselijk 
welbevinden” in Nederland. In het rapport wordt een nieuwe indicator geïntroduceerd: “de brede 
welvaartsindicator”. Een indicator die niet alleen uitgaat van economische groei als factor die de 
welvaart van Nederlanders bepaalt. Ook aspecten als gezondheid, inkomen, onderwijs, veiligheid, 
milieu en geluk zijn hiervoor van belang.  
 
Wellicht herinnert iedereen zich dit rapport weer als ik zeg dat de meest geciteerde uitkomst was dat 
Noord Drenthe de meest welvarende regio in Nederland is. 
 
Maar er stond meer in het onderzoeksrapport. Eén van de uitkomsten was dat hogere stedelijkheid 
(voor het gemak noem ik dit even verstening) over het algemeen samengaat met een lagere Brede 
WelvaartsIndicator score. En dat de meer landelijke gebieden een hogere score vertonen. 
De Provincie Utrecht kan, ondanks het feit dat ongeveer 75% van onze inwoners in versteend gebied 
woont, toch qua score, bij de landelijke gebieden worden gerekend. De enige provincies die boven 
Utrecht staan zijn de volledig landelijke provincies Drenthe en Zeeland. 
Chapeau Provincie Utrecht, zou ik willen zeggen. De uitslag van dit onderzoek laat zien dat we er in 
onze provincie in slagen een gevarieerde, hoog gewaardeerde leefomgeving te creëren en in stand te 
houden. 
 
Een prachtig resultaat dat vraagt om voortzetting van het beleid dat hiervoor gezorgd heeft en 
wellicht aanscherping op onderdelen om er voor te zorgen dat bij het volgende onderzoek niet 
Noord Drenthe maar Utrecht de regio is met de hoogste BWI score.  
 
Ruimtelijke ontwikkeling/Omgevingswet 
 
Een belangrijk instrument hiervoor is Ruimtelijke ontwikkeling. In 2018 staan de integrale 
Omgevingsvisie en Omgevingsverordening prominent op de agenda. Een hele klus, waarbij de inhoud 
gedragen moet worden door een zorgvuldig proces, waarbij alle betrokkenen, professioneel en niet-
professioneel, een plek moeten krijgen, zodat er vertrouwen in deze veelomvattende wet ontstaat.  
Geen nieuwe ronde, nieuwe kansen. Maar wel afgewogen en zorgvuldige kaders voor de toekomst. 
Met aandacht voor Utrecht en Amersfoort, voor Rhenen en Eemnes en Vinkeveen en Willige 
Langerak. 
 
Economie 
 
In mijn bijdrage in juli heb ik al een aantal kanttekeningen gezet bij de uitvoering van het 
economische beleid van de provincie. De provincie kan zich, als regisseur, hiermee verder profileren 
als regio met kansen voor kansrijke nieuwe economische sectoren maar ook voor de bestaande 
innovatieve maakindustrie. Vooralsnog is het CDA niet tevreden met de uitkomsten van het 
economisch beleid en dan met name over de rol van de EBU.  
Het is altijd goed de vinger aan de pols te houden bij de uitvoering van provinciaal beleid door 
anderen. Soms valt het zelfs te overwegen om zaken die uit handen zijn gegeven weer terug te halen. 
De neo-liberale oplossing in de vorm van de EBU is voor wat het CDA betreft zo’n voorbeeld. 
De samenwerking tussen de overheid, het bedrijfsleven en onderwijsinstellingen moet naar ons 
oordeel verbeterd worden maar het is goed om te evalueren of de EBU wat dit betreft de goede 
partner is. Daar waar de EBU niet slaagt dient de provincie zelf meer te sturen en te stimuleren. 
 



In 2016 is een motie aangenomen die de provincie opdracht gaf een bijdrage te leveren aan Food 
Valley, gelijk aan de wijze waarop dit gebeurt door de Provincie Gelderland. Wij hebben een brief 
ontvangen over de uitvoering van deze motie, maar voorzover ons bekend heeft dit nog niet in een 
concrete bijdrage geresulteerd, althans zo wordt het in Food Valley ervaren. Graag hoor ik van de 
gedeputeerde wat hier de oorzaak van is en wanneer hij denkt dat Food Valley een bijdrage van de 
Provincie Utrecht op de rekening krijgt bijgeschreven. 
 
Nogmaals willen we benadrukken dat naar ons oordeel vestiging van internationale ondernemingen 
en verbetering van goede economische relaties met buitenlandse regio’s van groot belang is voor de 
hele provincie. Dus wat ons betreft niet alleen voor het USP.  
Bovendien denken we dat niet zo ver gereisd hoeft te worden om goede relaties aan te knopen en 
dat het wellicht veel effectiever is als we het dichter bij huis zoeken, bijvoorbeeld bij, ook, onze 
grootste handelspartner Duitsland. Wij hebben in ieder geval geen principiële bezwaren tegen 
Duitsland. 
Kan de gedeputeerde aangeven welke bedragen zijn uitgegeven aan verbetering van de relaties met 
regio’s binnen Europa en buiten Europa? 
 
Mobiliteit 
 
De provincie heeft een belangrijke rol bij de aanleg van wegen en de verkeersveiligheid.  
De projecten voor de N201 (Vinkeveen), N233 (Veenendaal), aansluiting Limesbaan op A12 (oost), 
NRU en de Rijnbrug in Rhenen zijn nodig om de bereikbaarheid van de provincie goed te houden en 
files en sluipverkeer te verminderen en de veiligheid te verbeteren. Het CDA wil daarom vasthouden 
aan alle gemaakte afspraken, waarbij maatregelen die de leefomgeving verbeteren standaard 
onderdeel vormen van de projecten. 
 
Het CDA stelt vast dat uit metingen blijkt dat het aantal onveilige locaties (met 6 of meer 
letselongevallen), het aantal verkeersgewonden (ernstig gewonden) en het aantal verkeersdoden in 
onze provincie nog te hoog is.  
 
Voor het CDA is ieder ongeluk er één teveel daarom vragen we Gedeputeerde  Staten om de aanpak 
verder aan te scherpen, te beginnen met het aanpakken van onveilige oversteekplaatsen (zoals bij 
scholen), we noemen hierbij de oversteekplaats op de N226 bij Woudenberg en het verder 
intensiveren van preventieprogramma’s. 
 
Begroting 
 
De begroting 2018 maakt duidelijke dat de begrotingspositie van de provincie gezond is. Het CDA is 
van mening dat een gezonde begroting de basis is voor het goed functioneren van de provincie. 
Zowel dit jaar (2017) als volgend jaar en de jaren daarna is sprake van een (mogelijk) forse ruimte. 
Een ruimte die, voor wat het CDA betreft, benut zal moeten worden om de grote vraagstukken met 
betrekking tot de toekomstige mobiliteit en de ontwikkeling van natuur en platteland op te lossen. 
Verdere verbetering van de begrotingsuitvoering is naar het oordeel van het CDA mogelijk en 
noodzakelijk. De ingezette koers is goed maar het CDA vraagt ook aandacht voor de betrokkenheid 
van de Staten bij het proces.  
Het CDA heeft de indruk dat we de balans in de verhouding Staten/GS kunnen verbeteren.  
Achtergrond hiervoor is dat, gegeven het budgetrecht van de Staten, bemoeienis met vernieuwing  
van inhoud en proces wenselijk is.  
De balans moet als het ware in een modern jasje gestoken worden want een modern 
verantwoordings- en controle bestel is onontbeerlijk voor het goed functioneren van de Staten en 
daarmee van het democratisch bestel in de provincie.  



Wij stellen daarom voor om een zogenaamde auditcommissie in te stellen die eigenstandig naast de 
klassieke audittaken ook als taak heeft de staten direct te betrekken bij het vernieuwingsproces. 
De uitkomst van de vernieuwing moet het mogelijk maken het afwegingsproces van de Staten sterk 
te verbeteren. Dat is goed voor het politiek proces en dus goed voor de burger! 
 

Verbeteringen zijn ook mogelijk met betrekking tot de kwaliteit van de presentatie van de begroting.  
Met name rond de toelichtingen op de begroting raken we in dit huis soms al in een Babylonische 
Spraakverwarring. Laat staan wat de burger hiervan begrijpt. 
Het CDA vind dat dat anders en beter moet en kan en vraagt het college om bij het opstellen van 
jaarrekening en begroting extra aandacht te besteden aan taal die gebruikt wordt. 
 
 
 
 
 


